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ACTA DE LA REUNIÓ ORDINÀRIA DEL CONSELL ESCOLAR 

DEL DISTRICTE DE NOU BARRIS 
 
Data: 6 de juny de 2018 
Lloc: Sala d’Actes de la Seu del Districte Municipal de Nou Barris 
Hora: 17 h. 
 
Presideix:  

- Sra. Yolanda Fortes, Consellera d’educació del Districte de Nou Barris 

 
Assistents: 
 
Pel sector de la Direcció de Centres escolars Públics 

- Jordi Moncosí. Direcció. Institut Barcelona-Congrés. 

- Xavier Sanz. Direcció. Institut Galileo Galilei 

- Cristina Fisas. Direcció. Escola Tibidabo 

 
Pel sector de la Direcció-Titular de Centres Concertats 

- Jose Emilio Molina. Direcció. CC Molina 
 
Pel sector de Professorat de Centres escolars Públics 

- Vanesa Rodríguez. Professorat. Escola Víctor Català 
 
Pel sector de Professorat de Centres Concertats 

- Pere Casas. Professorat. CC Bemen 3 
 
Pel sector AMPA Centres escolars Públics 

- Miguel de los Santos Almenara. AMPA. Escola Mestre Morera 
 

Pel sector dels sindicats 

- Roser Coscojuela. Sindicats. USTEC 

- Mireia de la Rubia. Sindicats. CCOO 

 

Pel sector dels consellers 

- Joan Medina Rodríguez. Conseller (Barcelona en comú) 
- Noemí Martín Peña. Conseller (grup C's) 

- Adrià Ventura Ramos. Conseller (grup PdC) 

- Joaquim Sangrà Morer. Conseller (grup ERC) 

- Francisco López Ribera. Conseller (grup PPC) 

- Mario Garcia Gómez. Conseller (grup PSC) 

 

Pel sector entitats 

- Andreu Varela. Plataforma Xarxa 0-18, Nou Barris 

 

Pel sector de l’administració educativa 

- Jacinto Ferrer Izquierdo. CRP 9B. Consorci d’educació 

 
Districte de Nou Barris 
 
Pl. Major de Nou Barris, 1 
08042 Barcelona 
93.291.68.00 
www.bcn.cat/noubarris 
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- Josep Anton Martínez. Inspecció 9B. 
 
Convidats: 

- Pilar Solanes. Departament de Salut (Ajuntament de Barcelona 
- Esther Flaquer. Consellera de Salut del districte de Nou Barris 
- Carolina Recio. Consellera de govern del districte de Nou Barris 

 
Secretària: 

- Maria Iborra Cano, Consell Escolar Municipal de Nou Barris 
 
ORDRE DEL DIA 

1. Lectura i aprovació, si s’escau, de l’acta de la darrera sessió. Yolanda Fortes, 

Vicepresidenta del CEMD. 

2. Preinscripció (si s’escau). Saül Dalmau, Referent del Consorci d’educació. 

3. Informació sobre Salut mental als centres de Nou Barris (enquesta). Xarxa 0-18. 

4. Presentació de la Taula de Salut Mental del Districte de Nou Barris. Departament 

de Salut (Ajuntament de Barcelona) i/o Esther Flaquer. Consellera de Salut de Nou 

Barris. 

5. Torn obert de paraules. 

 
Desenvolupament de la sessió 
 
PRIMER PUNT 
La consellera Yolanda Fortes, proposa que l’acta, si ningú no té cap esmena, es pugui aprovar. 
S’aprova l’acta de la sessió extraordinària del dia 21/03/2018 sense esmenes. 
 
SEGON PUNT 
Per absència, per accident lleu, no es presenta el tema de la preinscripció. 
 
TERCER PUNT 
Andreu Varela explica que han fet una enquesta als centres educatius del districte, dels quals 
l’han respòs 25 centres. En ella demanaven els recursos que tenien i la seva cobertura en 
hores, sobre problemes psicopedagògics i psicològics. Les conclusions defineixen les 
problemàtiques dels alumnes agrupades en tres grans apartats: Patologies psíquiques greus; 
alumnes disruptius, que creen dificultats a l’aula; i malestar emocional, invisible, que no 
expressen els afectats. Serien uns 1.204 alumnes en total amb dificultats, de 8.004 alumnat 
matriculat, el que seria un 15%. Dels 1.204 alumnes són atesos 556. 
Tractament: 
  -Patologia greu: està atesa per algun servei 
  -Alumnes disruptius: la majoria de les problemàtiques són ateses 
  -Malestar emocional: 140 alumnes tractats de 709 detectats. 
 
Si tots aquests alumnes van al CSMIJ, es produeix el col·lapse del servei. 
Les solucions, de tota manera, són interferides per diferents motius: poca costum de les 
famílies en persistir en l’assistència, la discontinuïtat dels professionals de salut mental, la 
tardança en oferir recursos com les UEC. 
L’atenció, de tota manera, es concentra en els casos patològics, mancant recursos pels 
disruptius i qui té malestar emocional. 
 
A més de dificultats a l’educació obligatòria, es perceben problemes als estudis post obligatoris: 
a batxillerat a grau mitjà, centres d’adults. 
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Es reconeix una millora amb la presència dels TIS als centres, han tingut l’experiència de 
l’Artterapia als centres, cosa que ha fet millorar a algun dels alumnes. El que demanen és una 
planificació sostenible de recursos grupals i/o comunitaris als centres. 
 
Joan Medina creu que el problema de base és el model educatiu, que la inclusió no ha de ser 
sols educativa, si no també social. Creu que els recursos han d’estar als centres educatius. 
 
Jordi Moncosí diu estar d’acord en diferenciar els problemes cognitius dels emocionals, però 
molts poden derivar d’un a l’altre. Diu voler que els centres estiguin en una posició de confort, 
per la qual cosa s’ha de cuidar l’equilibri emocional dels alumnes, però també del professorat. 
 
Josep Anton Martínez, creu que la diferenciació entre personal docent i no docent hauria de 
desaparèixer, i ser considerats tots/es educadors/es, perquè el centre hauria de tenir una visió 
més àmplia. 
 
Mireia de la Rubia, vol proposar un grup de treball sobre les adscripcions de primària a 
secundària. S’acorda citar per una Comissió de treball. 
 
QUART PUNT 
Pilar Solanes, del Departament de Salut (Ajuntament de Barcelona), explica la Taula de Salut 
Mental creada al març al districte de Nou Barris. 
Proposa fer una sessió monogràfica, amb professionals de l’Agència de Salut Pública i de 
l’empresa Fresc. 
Del 2012 al 2016, els problemes de salut Mental tenen una tendència ascendent. És un 
problema creixent al món, però on més elevat és on hi ha desigualtats en salut i/o socials. 
L’Ajuntament de Barcelona crea la Taula de Salut Mental de Barcelona, i la d’alguns districtes, 
com a Nou Barris, perquè, encara que no té responsabilitat, té capacitat per articular a la ciutat, 
té capacitat per articular coses que passen als barris. 
L’estudi que es va fer sobre Salut Mental, dóna resultats semblants als exposats pel 
professorat: 

-Els CSMA / CSMIJ, tenen una bona distribució, però estan pensants per treball intern, 
no per fer-ho en altres entorns. 

 -El suport psicològic continuat és insuficient, falten psicòlegs 
 -Es perd població en passar del CSMIJ al CSMA. 
 -Hi ha un retard en el diagnòstic, sobretot en els més joves 

-Les problemàtiques disruptives/nervioses: tenen un origen ben divers, des de 
situacions de dificultats socials a inicis de patologies 
-El malestar emocional està pujant molt, encara que no estan parlant de patologies, en 
principi. 

Un cop fet el diagnòstic, mitjançant el Pla de Salut Mental (2016-2022), han prioritzat la 
intervenció en la infància, adolescència i joventut. s’ha elaborat una estratègia compartida de 
ciutat per propiciar un marc on tingui cabuda la prevenció, la promoció i l’atenció de la salut 
mental. En aquest procés ha estat fonamental la contribució dels agents implicats en la salut 
mental, ja sigui des d’un punt de vista personal, familiar o professional, com a protagonistes de 
l’acció política. 
 
El Pla de salut mental dota la ciutat per primera vegada d’un marc de referència comú entre els 
diferents sectors implicats en la millora del benestar psicològic de la població. És una 
oportunitat per donar més visibilitat a la salut mental en l’agenda política municipal i per afavorir 
la participació i el treball conjunt de tots els agents implicats en el procés. 
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El Pla de salut mental ja indica que es podrien crear Taules de salut mental als Districtes 
enfortint així el treball des de la proximitat comunitari amb les entitats, serveis i persones i 
famílies afectades. A més, es destaca la importància d'implementar intervencions basades en 
l’evidència i la importància d’avaluar-les. La formació i la cura dels i les professionals també 
s’ha descrit com un element imprescindible que cal tenir en compte durant tot el procés. 
 
Pilar Solanes explica de la creació de KONSULTA’M, què és un projecte que té per objectiu 
detectar i atendre precoçment el patiment de caràcter psicològic i/o problemes de salut mental 
que poden tenir els adolescents i joves entre els 12 i 22 anys en el context escolar, familiar i/o 
comunitari i oferir respostes a aquest patiment atenent a la seva complexitat i necessitat 
d’atenció clínica. Estarà situat al CC Zona Nord, es pot assistir sense cita prèvia. 
 
Pilar Solanes fa la proposta de fer una sessió monogràfica sobre salut mental, juntament amb 
el Consorci d’educació, l’Agència de Salut pública, el Consorci Sanitari, ArtTerpàpia, l’IMEB, 
etc. 
 
CINQUÈ PUNT 
 
S’acaba la sessió a les 20 h. 
 
 

 
 
 Maria Iborra 

Secretària del CEMD 


